

Ramadan A. Atniesha PhD. student at Sukhoi State Technical University of Gomel

رمضان أحمد أتنيشه طالب دكتوراه بجامعة سخوى الحكومية التقنية

## ECONOMIC TRANSFORMATION IN LIBYA: FROM CENTRALIZED CONTROL TO POST-2011 CHALLENGES AND OPPORTUNITIES FOR DIVERSIFICATION

# التحول الاقتصادي في ليبيا: من السيطرة المركزية إلى التحديات وفرص التنويع فيما بعد 2011م

**Abstract:** This study analyzes Libya's economic transition from the Gaddafi era to the post-2011 period, highlighting the challenges of centralized control and oil dependency. Structural reforms initiated by the Interim Transitional Government aimed to stimulate growth and diversify the economy, yet political instability and security issues persist. The need for sustainable development through diversification remains critical.

**Keywords**: Libya, Gaddafi era, economic transition, structural reforms, oil dependency.

الخلاصة: يحلل هذا البحث التحول الاقتصادي في ليبيا من عهد القذافي إلى فترة ما بعد عام 2011، مع تسليط الضوء على تحديات السيطرة المركزية والاعتماد على النفط. كانت الإصلاحات الهيكلية التي بدأتها الحكومة الانتقالية المؤقتة تهدف إلى تحفيز النمو وتنويع الاقتصاد، إلا أن عدم الاستقرار السياسي وقضايا الأمن لا تزال قائمة. وتظل الحاجة إلى التنمية المستدامة من خلال التنويع بالغة الأهمية.

الكلمات المفتاحية: ليبيا، عهد القذافي، التحول الاقتصادي، الإصلاحات الهيكلية، الاعتماد على النفط



Natalia Vyacheslavovna Sycheva PhD, Associate Professor, Sukhoi State Technical University of Gomel

د. نتاليا فياتشيسالفوفنا سيشيفا أستاذ مشارك، جامعة سخوى الحكومية

القطاعات

#### Introduction

The economic landscape of Libya has undergone significant transformations, particularly when comparing the periods before and after the rule of Muammar Gaddafi. Under Gaddafi's 43-year regime, the economy was characterized by a strong public sector and centralized control, heavily influenced by socialist and nationalist ideologies. This led to limited market orientation and a dependency on state-driven growth. However, the aftermath of the 2011 uprisings and the establishment of the Interim Transitional Government heralded a new era marked by structural reforms aimed at revitalizing the economy. Understanding these shifts is crucial for analyzing Libya's current economic challenges and opportunities.

The objective of this study is to analyze the development trends of the Libyan economy during Gaddafi's reign and the subsequent transitional period, focusing on the impacts of political changes and economic reforms on growth, market orientation, and sectoral dynamics.

#### **Results and discussion**

The economic evolution of Libya shows stark contrasts between the Gaddafi era and the transitional period after the 2011 uprisings [1-3].

Gaddafi Era (1969-2011): Under Muammar Gaddafi's rule, Libya's economy was centralized and dominated by a strong public sector, severely limiting private sector growth. Despite this, the economy achieved real GDP growth of 4.5% annually from 2000 to 2010, with non-oil GDP growing at an even faster rate of 6.5%. However, the market orientation was low, estimated at less than 40% in 2010, compared to around 70% in other Gulf nations. This heavy reliance on oil revenues rendered the economy vulnerable to external shocks, although it fared relatively well during the 2008 financial crisis.

Post-2011 Transitional Period: The political unrest in 2011 transformed Libya's economic landscape. The civil war drastically reduced oil production from 1.7 million barrels per day to about 400,000 by 2014-2016, leading to a significant GDP contraction. In response, the Interim Transitional Government initiated structural reforms to enhance market orientation and stimulate private sector investment. However, ongoing political instability, security challenges, and inadequate infrastructure have hindered these efforts.

Current Challenges: Despite attempts at reform, Libya's market orientation remains low, with persistent governance issues and security concerns undermining recovery. The economy continues to heavily depend on oil, making it susceptible to global price fluctuations.

Future Directions: For sustainable growth, Libya needs to diversify its economy away from oil, focusing on strengthening the private sector and promoting investment in agriculture, tourism, and renewable energy. Establishing a stable political environment is crucial for attracting foreign investment and rebuilding stakeholder

#### Conclusion

while the Gaddafi era showcased a degree of economic stability, the postrevolution period has emphasized the urgent need for structural reforms. Addressing the underlying challenges will be essential for Libya's economic recovery, resilience against external shocks, and long-term sustainable development. Future policies must prioritize diversification, infrastructure development, and the establishment of a conducive environment for private sector growth to ensure a prosperous economic future for Libya.

# السياسية والإصلاحات الاقتصادية على النمو والتوجه نحو السوق وديناميكيات

النتائج والمناقشة

خـــلال عهـــد القـــذافي والفتـــرة الانتقاليـــة اللاحقــة، مــع التركيـــز علــي آثـــار التغيـــرات

الهدف من هذه الدراسة هو تحليل اتجاهات التنمية في الاقتصاد الليبي

لقد شهد المشهد الاقتصادي في ليبيا تحولات كبيرة، وخاصة عند مقارنة

الفتسرات التسي سبقت حكم معمسر القذافي وبعده. ففسي ظل نظمام القذافي المذي دام

43 عامًا، اتسم الاقتصاد بقطاع عام قوي وسيطرة مركزية، وتأثر بشكل كبير

بالإيديولوجيات الاشتراكية والقومية. وقد أدى هذا إلى توجه محدود نحو السوق

والاعتماد على النمو الذي تقوده الدولة. ومع ذلك، فإن أعقاب انتفاضات عام

2011 وإنشـــاء الحكومــــة الانتقاليـــة المؤقتـــة بشــــرت بعصــــر جديــــد يتميــــز

بالإصلاحات الهيكلية التي تهدف إلى تنشيط الاقتصاد. إن فهم هذه التصولات

أمر بالغ الأهمية لتحليل التحديات والفرص الاقتصادية الحالية في ليبيا.

يُظهِر التطور الاقتصادي في ليبيا تناقضات صارخة بين عهد القذافي والفترة الانتقالية بعد انتفاضات عام 2011 [1-3].

عهد القذافي (1969-2011): في ظل حكم معمر القذافي، كان اقتصاد ليبيا مركزيًا ويهيمن عليه قطاع عام قوي، مما حد بشدة من نمو القطاع الخاص. وعلى السرغم من ذلك، حقق الاقتصاد نموًا حقيقيًا في الناتج المحلى الإجمالي بنسبة 4.5٪ سنويًا من عام 2000 إلى عام 2010، مع نمو الناتج المحلي الإجمالي غير النفطي بمعدل أسرع بلغ 6.5٪. ومع ذلك، كان التوجه نحو السوق منخفضًا، حيث قُدِّر بأقل من 40٪ في عام 2010، مقارنة بنصو 70٪ في دول الخليج الأخرى. أدى هذا الاعتماد الكبير على عائدات النفط إلى جعل الاقتصاد عرضة للصدمات الخارجية، على السرغم من أنه حقق أداءً جيدًا نسبيًا خلال الأزمة المالية عام 2008.

الفترة الانتقالية بعد عام 2011: أدت الاضطرابات السياسية في عام 2011 إلى تحويل المشهد الاقتصادي في ليبيا. لقد أدت الحرب الأهلية إلى خفض إنتاج النفط بشكل كبير من 1.7 مليون برميل يوميًا إلى حوالي 400 ألف برميــل بحلــول عــام 2014-2016، ممــا أدى إلــى انكمــاش كبيــر فــي النــاتج المحلــي الإجمــالي. واســتجابة لـــذلك، بـــدأت الحكومــة الانتقاليــة المؤقتــة إصـــلاحات هيكليـــا لتعزير التوجه نحو السوق وتحفير الاستثمار في القطاع الخاص. ومع ذلك، فإن عدم الاستقرار السياسي المستمر والتحديات الأمنية والبنية التحتية غير الكافية أعاقت هذه الجهور.

التحديات الحاليــة: علــي الــرغم مــن محــاولات الإصــلاح، لا يــزال التوجــه نحــو الســوق فــي ليبيــا منخفضًــا، مــع اســتمر ار قضــايا الحوكمــة والمخــاوف الأمنيــة التـــو تقوض التعافى. لا يرال الاقتصاد يعتمد بشكل كبير على النفط، مما يجعله عرضة لتقلبات الأسعار العالمية.

الاتجاهات المستقبلية: لتحقيق النمو المستدام، تحتاج ليبيا إلى تنويع اقتصدها بعيدًا عن النفط، والتركيز على تعزيز القطاع الخاص وتعزيز الاستثمار في الزراعة والسياحة والطاقة المتجددة. إن إنشاء بيئة سياسية مستقرة أمر بالغ الأهمية لجذب الاستثمار الأجنبي وإعادة بناء ثقة أصحاب المصلحة.

في حين أظهر عهد القذافي درجة من الاستقرار الاقتصادي، فقد أكدت فتــرة مــا بعــد الثــورة علــي الحاجــة الملحــة للإصـــلاحات البنيويـــة. إن معالجـــة التحديات الأساسية ستكون ضرورية لتحقيق التعافي الاقتصادي في ليبيا، وتعزيــز قــدرتها علــي الصــمود فــي مواجهــة الصــدمات الخارجيــة، وتحقيــق التنميــة المستدامة في الأمد البعيد. ولابد أن تعطي السياسات المستقبلية الأولوية للتنويع، و تطوير البنية الأساسية، وإنشاء بيئة مواتية لنمو القطاع الخاص لضمان مستقبل اقتصادي مز دهر للبييا.

### المراجع والمصادر Literature

- Atnishah, R. A. Challenges of economic development in Libya: analysis of the impact of political and social factors on small and medium business structures (comparative 1. study with Belarus) / R. A. Atnishah, N. V. Sycheva, M. F. S. H. AL-Kamali // Al-Andalus journal for Humanities & Social Sciences. – 2025. – Vol. 12, № 111. – P. 203–245.
- Atnishah, R. A. Trends of the Libyan economy and tools of state regulation for business development / R. A. Atnishah, N. V. Sycheva, M. F. S. H. AL-Kamali // Al-Andalus journal for Humanities & Social Sciences. – 2024. – Vol. 11, № 110. – P. 132–163.
- The possibility of supporting the regulatory and economic mechanism for business development in Libya (literary review and a suggested modified mechanism) / R. A. 3. Atnishah [et al.] // Al-Andalus journal for Humanities & Social Sciences. — 2023. — № 65, Vol. 10. — P. 180—198.

